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Než položíme první otázku tý-
kající se školy, jednu máme pří-
mo osobní. Není to tak dávno, 
kdy vám  bylo při ofi ciálních tes-
tech naměřeno IQ 210.

„Dovolím si informaci upřesnit. 
Výsledek byl dvě stě šest (od cca 
100 do 130 lze o člověku říci, že 
má dobrou „myslivnu“, nad 130 
již jde o výjimečný intelekt, jehož 
nositelé jsou sdružováni v celo-
světové organizaci Mensa, pozn. 
redakce).“

Myslíte si, že vaše vysoké IQ 
stojí za úspěchem školy, kterou 
řídíte?

„Rozhodně ne.“
Co tedy?
„IQ je pouze rozumová inteli-

gence, ale v životě, v osobních i 
pracovních vztazích hraje mno-
hem důležitější úlohu EQ, nebo-
li emoční inteligence. Ta má roz-
hodující vliv na to, jak je člověk 
vnímán okolím, jak se uplatní či 
neuplatní se svými nápady a vize-
mi. EQ zatím nikdo měřit neumí, 
i když pokusné testy již existují. 
Mají však malou validitu. Úspěch 
každého jedince je dán vzájemnou 
korelací IQ a EQ. Můžete mít IQ 
přes sto třicet a žít jako asociál, 
pokud rozumovou inteligenci ne-
doplníte dalšími faktory. Důvodů, 
proč škola dobře funguje a daří se 
jí, je samozřejmě více, a vybrat je-
den je docela obtížné.“

Zkuste to.
„Rozšiřuji pedagogický sbor o 

osobnosti, u kterých vysoké EQ 
předpokládám. A z osobního hle-
diska? Snad je důvodem fakt, že 
mne škola baví, beru ji jako ko-
níčka a nepovažuji ji za práci, ale 
za dar, který můj život naplňuje 
smysluplným trávením času, neje-
nom biologickým přežíváním.“

Přesto, že jste se nechtěl ne-
chat právě z osobního pohledu 
dotlačit do jednoduché odpově-
di, a nakonec jste to udělal, ne-
chce se mi toto vámi vyslovené 
klišé přijmout.

„Klišé jsou zrádná, máte pravdu. 
Jinými slovy, od chvíle, kdy jsem 
odešel ze státní školy a založil si 
svoji školu, neznám pojem v práci, 
doma. Škola se naprosto propojila 
s mým osobním životem a stala se 
součástí mé rodiny a s nadsázkou 
řečeno i mne samotného.“

Tak to zkusme jinak. Srovnej-
te vaši práci jako ředitele státní 
školy a dnes té, kterou vlastníte. 
Co se změnilo?

„Jako ředitele státní školy mne 
práce taky bavila a taky jsem měl 
spoustu báječných kolegů, ale pře-
ce jenom upadáte postupně do au-
tomatického jednání a průměrnos-
ti, protože kdykoli může přijít ně-
kdo a řekne – sbalte si svých pět 
švestek, teď tu bude ředitelovat ně-
kdo jiný. A ten jiný může všechno, 
co jste vymýšleli a budovali, po-
šlapat a  převrátit naruby, aby vtis-
kl škole zase svoji tvář a osobitost. 
To člověka v plánech a v nadšení 
brzdí. U své školy cítím časovou 
kontinuitu a přemýšlím dlouhodo-
bě a doufám, že prvních dvacet let 

píšeme jenom začátek dlouhé his-
torie této instituce. A protože dě-
lám na svém, nemusím taktizovat 
a politikařit, můžu lidem říkat, co 
si myslím, nemusím kličkovat, ne-
musím se schovávat, nemusím se 
bát o pracovní židli, můžu všechen 
svůj um věnovat hledání cest k to-
mu, aby se studenti u nás naučili 
co nejvíce, což je smyslem mého 
úsilí. Odpovídám sám sobě, svým 
studentům a jejich rodičům, a sa-
mozřejmě i svým kolegům. Jsem 
svobodnější a šťastnější.“

V čem je vaše škola jiná, nebo 
byste chtěl, aby byla.

„V celé řadě věcí, například v 
atmosféře výuky, která by nemě-
la být konzervativní a stresující, 
ale moderní, přátelská, pozitivní 
a motivující. Všem musí být jas-
né, že studenti jsou naši zákazníci 
a že jim zajistíme co nejdokonalej-
ší vzdělávací servis, za což po nich 
na druhé straně chceme výkon. 
Dáme jim zkrátka lepší podmín-
ky a pak se nebojíme být přísněj-
ší než jinde. K tomu se snažíme, 
aby naše škola byla hravá, barev-
ná, čistá, voňavá, usměvavá, plná 
překvapujících nápadů, oplývající 
možnostmi zahraničních odbor-
ných stáží hrazených především z 
nadačních a evropských peněz. Za 
školné, které studenti platí, musí 
dostat nadstandardní a alternativní 
možnosti, jinak by existence sou-
kromé školy postrádala smysl.“

Pro jaké studenty si myslíte, 
že by měla být vaše škola vhod-
ná?

„Především pro ty, kteří chtějí 
něčeho dosáhnout. Nechceme vý-
chovu směřovat ke stádovosti, še-
divosti a ušláplosti. Snad nezní ne-
skromně, že se našim absolventům 
daří a mnozí jsou opravdu vidět, 
třeba skoro denně můžeme sle-
dovat v televizních zprávách Te-
rezii Kašparovskou nebo Kamilu 
Juhaňákovou. Stovky našich ab-
solventů dnes pracují u meziná-
rodních fi rem a mnozí dokonce v 
místech, kde s naší školou absol-
vovali zahraniční praxe, ať už ve 
Španělsku, Itálii, Řecku, Švýcar-
sku či v USA.“ 

Tedy už ne škola pro ty, kteří 
chtěli maturitu a na státní školu 
takzvaně ne-
měli?

„ O p r av d u 
nejsme školou 
o d l o ž e ný c h 
dětí. Dokon-
ce nejsme ani 
školou pro 
bohaté, jak by 
se mohlo zdát. 
Sociální struk-
tura našich 
studentů je 
obdobná jako 
na každé jiné 
střední škole 
a jsem si vě-
dom toho, že 
pro mnohé ro-
diny není leh-
ké dát dohro-
mady školné. 
Na podporu 

přišel s myšlenkou založit soukromou jazykovou školu vsetínský učitel 
Karel Kostka. Zprvu téměř nikým nepozorován organizoval, vyjednával, 
učil. Pak postavil budovu své školy. A to už přiměl řadu osob, a to nejen 
zapojených do školského procesu, zvednout obočí. Program jazykové ško-
ly začal být Karlu Kostkovi brzy těsný. Na Vsetíně tak začala fungovat 
první soukromá střední škola. Důvěru si však musela tvrdě vybojovat. 
Státní školy totiž byly pro mnohé přece jen větší zárukou stability. Navíc 
média měrou nikoliv zanedbatelnou přinášela informace, že tu, či onde 
jiná soukromá škola padla a její žáci museli přemýšlet, v jaké jiné škole se 
dostanou ke kýženému maturitnímu vysvědčení. Uplynulo téměř dvacet 
let a Kostka škola se stala přirozenou součástí Valašska, jakož i školského 
vzdělávacího systému v republice. A nejen to. Škola, kterou kdysi mno-
zí nepřejícníci považovali za instituci, kam majetní rodiče odkládali po-
tomky, jimž studijní morálka či intelekt nestačily na dosažení maturity ve 
státní škole, se stala zdatnou štikou v rybníce – výběrovou školou s řadou 
mimořádně úspěšných absolventů. V jejím čele po celou dobu stojí muž, 
který ji založil a propůjčil své jméno – doktor fi lozofi e Karel Kostka. Toho 
Jalovec pozval na slovíčko.

Tykej mi. Uvidím, jak si s tím poradíš.i U idí j k i tí díš
I tak testuje své stu

Kostka škola, Kostka škola, to není jen to není jen sezení v lavicích.
sezení v lavicích.

studentů z hůře situovaných rodin 
máme k dispozici systém podpor 
a stipendií. Alfou a omegou naší 
vzdělávací fi lozofi e je ovšem před-
poklad, že studenty do života připra-
víme tak, aby si při ohlédnutí zpět 
mohli říci, že investice do vzdělává-
ní u nás byla správná a že se jim vy-
platila, že oproti absolventům jiných 
škol jsou o krůček nebo krok vep-
ředu. Skutečnost, že se k nám hlásí 
studenti ze zahraničí, snad znamená 
i to, že o nás mají zájem i lidé mimo 
náš region. Pro příklad: Měli jsme, 
nebo máme mimo Čechů studenty 
i ze Slovenska, USA, Brazílie, Lo-
tyšska, Ukrajiny, Polska, Ruska, ... 
A taky máme ve škole už řadu tře-
tích sourozenců. Tím, že k nám ro-
diče dají studovat po prvních dvou i 
svého třetího potomka, nám vyslo-
vují velkou důvěru.“

Jak vysoké je školné a jak hos-
podaříte?

„Plné školné činí jeden tisíc osm 
set padesát korun měsíčně, dvacet 
procent studentů ho má sníženo o 
sociální stipendia, dalších osmnáct 
procent dosáhlo na stipendia pro-
spěchová, dvanáct procent pak zís-
kalo stipendia rodinná. Nicméně 
příjmy ze školného jsou marginální 
částí rozpočtu, větší část doplňuje-
me z více zdrojů, zejména z hospo-
dářské činnosti, ze státních dotací, 
z dotací EU, z honorářů za knihy a 
učebnice, které píšu, taky sem tam 
maluji a prodávám obrazy, tu a tam 
dostaneme nějaký dar. Hospodaření 
školy je stabilní a vyrovnané, dlou-
hodobě dosahujeme mírného zisku, 
který jsme povinni podle smlouvy s 
ministerstvem školství reinvestovat 
zpátky do školy, což samozřejmě 
rádi činíme a škola se nám rok od 
roku pomalu rozrůstá dnes mimo 
podnikatelské obory i do šestiletého 
humanitního gymnázia a pedago-
gického lycea, o které je ze strany 
žáků základních škol mimořádný 
zájem. A od příštího roku otvírá-
me zbrusu nové oborové zaměření 
- žurnalistika a média.“

Žáci vám mohou jednou týdně 
tykat. Je to jedna z forem, jak tes-
tujete jejich ušláplost?

„Výhradně o testování ušláplos-
ti to není. Jde o cvičení, které ob-
čas dělám na zahraničních stážích 

v rámci výuky rétoriky a psycho-
logie, aby si studenti uvědomili, 
že i ředitel je jenom obyčejný člo-
věk, který si musí umět uhájit auto-
ritu nejen pod ochranou své funkce 
a  formálního typu oslovování, ale 
hlavně tím, že něco ví a zná a že do-
káže své studenty výkladem učiva 
zaujmout. Studenti se při tomto cvi-
čení osobnostně projeví. Někdo si s 
takovou situací poradí líp, jiný hůř. 
Druhý den ráno si všichni sedneme, 
samozřejmě už si zase vykáme, a 
na semináři si povídáme o tom, co 
a jak kdo při tom neobvyklém způ-
sobu komunikace prožíval, jak jsme 
se vnímali navzájem, jak se vníma-
li studenti mezi sebou, protože pře-
sah komunikace mezi mnou a nimi 
zasahuje i jejich interaktivní vztahy, 
hledáme příklady, jak se bez ohle-
du na tykání či vykání dá neverbál-
ně vyjádřit například obdiv, úcta či 
respekt, ale také třeba pohrdání a 
despekt.“ 

Jako chodci na přechodu?
„Uvádíte, zajímavý příklad. Pro 

slušného řidiče je smutné pozoro-
vat chodce, který si užívá pár vte-
řin pocitu nadřazenosti z toho, že 
svým šouráním zastavil provoz nad 
míru nutnosti, protože mu to jakýsi 
předpis dovolil. Ale jiný chodec na-
opak popoběhne a ještě pohledem 
či gestem řidiči poděkuje. Jsou to 
dva hraniční typy chování. Napří-
klad oproti češtině nemá angličtina 
ve slovníku tykání oddělené od vy-
kání, anglicky mluvící lidé se přesto 
jinými prostředky v hovoru tykání a 
vykání, jak my ho cítíme, vyjadřu-
jí, přičemž škála vztahových odstí-
nů je u nich bohatší a variabilnější. 
Něco z této situace se snažím navo-
dit cvičením i v češtině a do tykání 
vtěsnat právě tu bohatost vyjadřo-
vacích prostředků nesvázanou ka-
tegorickým Ty či Vy.“

Prý také mluvíte mezi sebou na 
stážích jenom anglicky...

„Taky. Je to jako s tím vykáním 
a tykáním, prostě se na jeden den 
domluvíme, že budeme komuni-
kovat od rána do večera výhradně 
anglicky. Takový bobřík angličtiny. 
A když někdo má s konverzací pro-
blémy? Třeba se rozhodne něco se 
sebou udělat, aby je už příště neměl 
(smích). Ale samozřejmě nechci, 
aby se studenti začali bát, naopak, 
snažím se, aby odhodili zábrany. 
Aby se ti z nich, kteří neumí jazyk 
na úrovni plynulé řeči, domluvili, 
aby našli sebedůvěru a nesesypali 
se. Snažím se vést každého k tomu, 
aby mluvil jak umí, aby se hlav-
ně dorozuměl a aby pokud možno 

konverzoval co nejdříve lépe než 
já, aby mne přerostl.“

Realizovat tyto a podobné ná-
pady vyžaduje kreativní přístup 
nejen váš, ale i všech dalších pe-
dagogů. 

„To rozhodně. Použiji-li nad-
sázku, pro mne je učitel dvacá-
tého století mrtvý učitel, myslím 
tím konzervativního učitele ne-
znajícího práci s informačními 
médii, s internetem, trvajícího 
na bifl ování a bezmyšlenkovitém 
memorování nazpaměť naučených 
textů, mnohdy zastaralých. Ta-
kové pedagogy ve škole nechci. 
Chci tým učitelů, který bude vést 
studenty k přemýšlení na úrovni 
doby, k samostatným úsudkům a 
rozhodnutím, učitele, kteří pove-
dou studenty k učení se ne pod 
nátlakem postu, který zastávají, 
ale tím, co jsou schopni jim pře-
dat, čím je zaujmout, motivovat a 
strhnout. Zase to zní neskromně, 

ale myslím si, že takových učitelů 
mám ve sboru většinu a za jejich 
přístup ke studentům jim musím 
poděkovat.“

Školu jste postavil doslova 
na zelené louce. Nemohu se na 
závěr nezeptat. Nevisí její další 
fungování na jednom hřebíčku 
jménem Karel Kostka?

„To možná platilo před patnác-
ti lety. Dnes je tomu jinak. Jsme 
velkou školou s pobočkami i se 
zahraničními pracovišti, máme 
správní, technické a pedagogické 
pracovníky, kteří vědí, co po nich 
chci a kde je jejich místo, mám ši-
kovné a schopné zástupce. Roč-
ně trávím se svými studenty přes 
tři měsíce v zahraničí a škola ve 
své každodenní činnosti funguje 
stejně se mnou jako beze mne. A 
zvládla by to určitě i v mnohem 
delším časovém horizontu.“
Přeji vám, aby nemusela a díky 
za rozhovor.              Petr Čenek

Karel Kostka


